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راهکار اصلاح مملکت
انگیزه بعثت تزکیه نفوس بوده اســت و تزکیه نفوس به این است که خودخواهی ها 

برود از بین، خودبینی ها برود از بین، ریاست طلبی ها برود از بین، دنیا طلبی ها برود از بین، 

و به جای همه، خدای تبارک و تعالی و هوایِ برای خدا بنشیند. انگیزه بعثت این است که 

حکومت خدا در دل های بشر حکومت کند تا اینکه در جامعه های بشر هم حکومت کند. 

تا تزکیه در رده های بالا حاصل نشود و تصفیه در رده های بالا حاصل نشود، این مملکت و 

همه ممالکی که هستند اصلاح نخواهند شد.
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نگاهیبهدیروزنامههایزنجیرهای

بازیگران؛ رأی جمع کن های محبوب دیروز
لمپن های بی سواد امروز!
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سرویس سیاسی- 
روزنامه های زنجیره ای که در ایام تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری به بازتاب گســترده اظهارات هنرمندان در 
میتینگ های انتخاباتی روحانی می پرداختند، این روزها که جمع کثیری از آنها در اثر سوءمدیریت و کم کاری های دولت 
دوازدهم به طوری جدی پشیمان شده اند، آنها را با تعابیر زشتی همچون لمپن، بی سواد، فاقد شعور سیاسی و... می نوازند.
روزنامه سازندگی وابسته به حزب کارگزاران روز گذشته در مطلبی با عنوان »بازیگران و ابتذالِ نخواندن« نوشت: 
»اینکه جریانی از ســلبریتی ها برای موج ســواری با توده ها مدام در حال نظر عوض کردن و مانیفست نوشتن هستند 
حکایت دارد از ضعف مفرط جایگاه  اشخاص در ایران امروز، هر فردی در مقام شهروند می تواند نگاه سیاسی اش را ابراز 
کند و از آن دفاع اما اصول ابتذال چنین منشأیی دارد؛ اینکه مسائل مختلف را تبدیل به اموری پیش پا افتاده و منفی 

و مثبت کنیم و بعد به سرعت از آن بگذریم.«
این روزنامه زنجیره ای در ادامه نوشت: »تحیر از حجم بی دانشی ای ا ست که در این گروه سلبریتی ها وجود دارد. این 
بی دانشی و تن دادن به مد روزگار است که هویت کاذبی برایشان ساخته و گاه آنها را تبدیل می کند به سخنگوهای زمانه، 
نظرات تند شلاقی که هیچ تحلیلی پس آن نیست و استعانت به کلمه »مردم« که واژه ای  است کلی، انتزاعی و خطرناک 
باعث شده تا روایت ناکامی ها یا کامیابی ها اغراق آمیز و بدون در نظر گرفتن تاثیرشان بر زبان بیاید. لمپنیسم دقیقاً از 
همین باورمندی نسبت به دانستن همه چیز آغاز می شود. اینکه کسانی باید بیایند و همه مشکلات را یک شبه حل کنند.«

سلبریتی های پشیمان شده فاقد شعور سیاسی اند!
از سوی دیگر روزنامه اصلاح طلب جهان صنعت هم در گزارشی با عنوان »سیاست ورزی به روش سلبریتی ها« نوشته 
بود: » این روزها به یک سالگی دولت دوم حسن روحانی نزدیک می شویم و انتقادها از او و دولتش بالا گرفته است؛ اما 
در این میان شاید تندترین موضع از طرف هنرمندانی باشد که او را در انتخابات پیشین حمایت کردند. عکس العمل های 

احساسی هنرمندان و اظهارنظرهایشان چه تاثیری بر آرامش کشور دارد؟«
این روزنامه همچنین نوشــته بود: »همراهی با جریان های سیاســی باید همراه با شعور سیاسی باشد وگرنه بعد از 
مدتی یا به تندروی دچار می شــود یا از راه بازمی ماند. همراهی هنرمندان با کمپین های انتخاباتی نیز باید با توجه به 
مشــخصات سیاسیون و توانایی هایشان باشد. قرار نیست هنرمندی که در جامعه محبوب است روزی از سیاستمداری 
حمایت کند و یک روز دیگر از بنیان منکر حمایت شود. آنچه امروز در جامعه اتفاق افتاده سیاست ورزی کسانی است 

که با موج های دیگر همراه می شوند و عده ای را نیز با خود می برند«.
گفتنی است در سال های اخیر جریان غربگرا در داخل کشور با کمک ابزار رسانه های زنجیره ای خود الگوهایی برای 
جامعه معرفی کرده اند که تنها خاصیت آنها معروفیت بوده است. این الگوها که غالباً از میان فوتبالیست ها، سینماگران 
و خواننده های پاپ بودند به واسطه غول رسانه ای این طبقه رشد کرده و در میان مردم شناخته شدند. این الگوها که 
امروز همه آنها را تحت عنوان سلبریتی ها می شناسیم، به عنوان بلندگوهای طبقه متوسط غرب زده کشور عمل می کنند 
و چــون حیــات خود را در اظهارنظر مطابق میل این طبقه می بینند، در مورد هر موضوعی صرف نظر از تخصص خود، 

مطابق با میل این طبقه عمل می کنند.
ایجاد دغدغه های کاذب در ســطح جامعه، کشــاندن جریان سیاسی کشور به سمت و سویی خاص، کوچک کردن 
یا بزرگ کردن بسیاری از اخبار در بین مردم و البته هزینه تراشی برای برخی اقدامات دستگاه های اجرایی و نظارتی از 
جمله اقدامات این سلبریتی ها است که امروز با توجه به رشد شبکه های اجتماعی و استفاده عموم مردم از این شبکه ها 

بیش از پیش در جامعه دیده می شود.
اما نکته جالب توجه در این زمینه، برخوردی است که لیبرال های داخلی با رسانه های زنجیره ای شان با این سلبریتی ها 
می کنند؛ سلبریتی ها تا زمانی که مطابق با نظرات جماعت لیبرال داخلی عمل کنند مورد توجه تمام رسانه های این قشر 
هستند و آنها را تا بالاترین حد ممکن بالا می برند؛ اما اگر در زمینه ای کوچک اظهار نظری علیه مطالب باب میل این 

جماعت لیبرال کنند نه با طرد و یا بایکوت بلکه با فحش و توهین از جامعه آنها را طرد می کنند.
به همین دلیل است که، شاهد این هستیم که در انتخابات مختلف این افراد مشهور و به اصطلاح الگوهای معرفی 
شده به جامعه در حکم پیاده نظام جریان لیبرال عمل کرده و در مورد نامزد مورد نظر این جریان در حد یک کارشناس 
سیاسی نظر می دهند اما زمانی که هزینه ماندن در کنار رئیس جمهوری که خود او را بر سر کار آورده اند را زیاد ببینند، 
به  دنبال جدایی از رئیس جمهور باشند طبیعی است که از سوی همین جریان با تعابیر زشتی همچون لمپن، بی سواد، 

فاقد شعور سیاسی و... نواخته شوند. 

کارنامه دولت قابل دفاع نیست، جهانگیری باید استعفا دهد
روزنامه آفتاب یزد در مطلبی نوشــت:»حوزه عمل محدود جهانگیری در کابینه دوم روحانی و عقب نشینی آشکار 
رئیس جمهور از بسیاری شعارهای انتخاباتی به نفع آینده سیاسی اش در کنار وضعیت مه آلود اقتصادی هم این سؤال را 
پیش می آورد که جهانگیری اگر به سطح یک مقام مشورتی تنزل یافته و امکان مانور ندارد، چرا با ماندن خود برای جبهه 
سیاسی مطبوعش هزینه تراشی می کند. بسیاری از چهره های اصلاح طلب معتقدند که جهانگیری باید استعفا دهد... البته در 
مقابل اقلیتی نیز هستند که بر ماندن جهانگیری اصرار دارند، طیفی از کارگزاران معتقد ند که ماندن او به صلاح تر است«.
عطش دستیابی به قدرت و نگاه قبیله ای و بی توجهی به مشکلات و دغدغه های مردم در مدعیان اصلاحات به حدی 
گسترش یافته است که این جماعت با بی مسئولیتی به دنبال تبرئه خود از ناکامی ها و فاصله گذاری با دولت دوازدهم 

است تا بتواند با این ترفند سیاسی در انتخابات ۱۴۰۰ نیز قوه مجریه را به دست بگیرد.
نگاه منفعت طلبانه جریان اصلاح طلب به دولت دوازدهم، واقعیتی انکار ناپذیر است، همچنان که »ابراهیم اصغرزاده«- 
اسفند ۹۲ - صراحتاً اعلام کرد: »دولت روحانی، رحم اجاره ای ماست« و پس از او »عبدالله ناصری« از اعضای حزب منحله 
مشارکت گفت: »اگر رحم اجاره ای دولت، جنین را خوب محافظت کند، حتماً اصلاح طلبان آن را دوباره اجاره خواهند کرد«.
نوع رفتار اصلاح طلبان با دولت دوازدهم، ادامه راهی است که اصلاح طلبان در دولت یازدهم دنبال کردند و نتیجه آن، 
ناکارآمدی اقتصادی، بر زمین ماندن بسیاری از وعده ها، تحمیل تحریم های بیشتر به جای لغو تحریم ها و حاشیه سازی های 

مصنوعی بود که اتلاف نیروی دولت و هزینه شدن امکانات و ظرفیت ها در جاده های فرعی را به دنبال داشت.

ماهی گیری از آب گِل آلود؟!
روزنامه اعتماد در شماره دیروز نیمه صفحه نخست خود را به عکس معاون اول اختصاص داد و با تیتر »بازگشت 
اســحاق« تلاش کرده تا وانمود کند که در نبود! وی نابســامانی های ارزی رخ داده اســت. در این گزارش آمده اســت: 
»جهانگیري به متن دولت برگشت و به نظر مي رسد که ماندني هم باشد. اعلام سیاست هاي اقتصادي دولت از زبان او 

طي روزهاي گذشته نمایشي از روشن بودن موتورش و پایان بخشیدن به همه اتفاقاتي بود که او را به حاشیه راند.«
این روزنامه طیف موسوم به اصلاح طلب در مطالب دیروزش تلاش کرده تا به مخاطب این گونه القا کند که جهانگیری 

از مجموعه دولت کنار گذاشته شده بود و اکنون دوباره بازگشته است!!
آنچه در این ســطرها مورد توجه اســت فرم بیان این مطلب است که در نهایت این معنا در ذهن مخاطب 
ته نشین شود که نابسامانی ها به دلیل به حاشیه رفتن »اسحاق جهانگیری« بوده است. موضوعی که هیچ دلیل 

یا سندی هم برای اثبات آن وجود ندارد. نه جهانگیری و نه مجموعه دولت چنین سخنی را تایید نکرده اند. 
این تنها ادعای یک روزنامه زنجیره ای اســت که هدف آنها نه فقط ســاختن یک ناجی برای نابسامانی های 
اقتصادی بلکه فراتر از این است و ایشان چشم به انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ دوخته اند. به عبارتی برای این 
جماعت مردم و مشکلاتشان کمترین میزان اهمیت را دارد و آنچه مهم می نماید دغدغه های حزبی و قبیله ای 
اســت. چنانچه در اوج نابســامانی ارزی کشور )چند روز قبل( موضوع چند یادداشت و نوشته در همین روزنامه 
اعتماد به این اختصاص یافته بود که طیف موســوم به اصلاح طلب )و نه ملت( چگونه رئیس جمهوری را برای 

دور بعد نمی پسندد! 
سپس گزارش مذکور می افزاید: »جهانگیري در شرایطي پرچمدار اقتدار دولت و ساماندهي بازار ارز شد که 
برخي تحلیلگران سیاسي منتظر خروج او از دولت بودند. آنچه جهانگیري دوشنبه شب اعلام کرد صرفا نرخ دلار 

نبود و روحاني با سپردن این مسئولیت به معاون اول خود تکلیف خیلي  مسائل را روشن کرد.«
ناجی نشان دادن یک فرد آن هم شخصی که معاون اول دولت است برای هر کسی که ساختار قوه مجریه 
را می شناسد حیرت آور است. معاون اول مسئولیت هماهنگی میان وزیران را به عهده  دارد. او مسئول پیگیری 
سیاســت های دولت و سیاست های کلی و بلندمدت مصوب اســت. به همین سبب رهبر انقلاب نیز فرماندهی 
ســتاد اقتصاد مقاومتی را به او ســپرد. این یعنی اگر ارز به این بحران رســیده مجموعه وزیرانی که در ارتباط 
مستقیم با اقتصاد هستند و شخص معاون اول محترم دولت باید پاسخگو باشند. ضمن آنکه برخلاف ادعای این 
روزنامه در یک ماه گذشته نیز جهانگیری بارها به عنوان معاون اول دولت سخنرانی کرده و بعضا سیاست های 
دولت را تشــریح کرده است. در نهایت باید گفت اقدام این روزنامه را باید به صورت خلاصه چنین تشریح کرد: 
مجموعه عوامل اقتصادی در دولت و مجلس راه چاره ای را برای نابســامانی ارزی )ارز تک نرخی( اعلام کرده اند 
و در حالیکه هنوز این اقدام اجرایی نشــده، اعتماد می خواهد همه آن را به نام یک نفر و به منظور بهره برداری 

انتخاباتی ثبت و ضبط کند.

دولت می توانست جلوی نوسانات اخیر نرخ دلار را بگیرد
روزنامه ایران دیروز در گفت وگویی درباره نابسامانی های بازار دلار نوشت: »...الان می بینیم که دارند ابراز خوشحالی 

می کنند. این طور بیان می کنند که دیدید دولت روحانی به گل نشست و شعارهای انتخاباتی اش نقش بر آب شد.«
گفتنی اســت، روند صعودی قیمت دلار و تأثیر منفی آن بر معیشــت مردم که از بی تدبیری دولت حکایت داشت، 

حامیانش را به تکاپو انداخته تا با پیش کشیدن مسائل نامربوط، اذهان عمومی را از ماهیت ماجرا منحرف کنند.
واقعیت آن اســت که همین مدعیان اصلاحات بودند که ادعا می کردند اگر رئیســی یا قالیباف رئیس جمهور شود، 
قیمت ارز به 5۰۰۰ تومان یا بالاتر از آن می رسد. آقای جهانگیری هم در مناظرات انتخاباتی به ملت ایران عوض شدن 
لحظه ای قیمت ارز در دولت دهم را یادآوری می کرد اما اکنون بازار ارز در همین دولت دچار التهابات و نوسانات لحظه ای 
شده است. در چنین شرایطی مدعیان اصلاحات برای تکریم دولت که مقصر اصلی در این زمینه محسوب می شود، با 

دستمایه قرار دادن اینکه برخی از این موضوع خوشحالند، بر منتقدان می تازند.
جالب اینکه در بخشــی از این گفت  وگو به تقصیر دولت و توانایی آن برای پیشگیری از این وضعیت هم اشاره 
می شود؛ »هر نوع زمینه و پشت پرده ای که برای این تحولات منفی اقتصادی در نظر بگیریم باز هم در نهایت اگر 
یک مرجع پاسخگویی داشته باشد آن مرجع دولت است و باید توضیح و پاسخ بدهد که چرا این اتفاق افتاده است. 
من واقعاً دوســت داشــتم آقای کرباسیان که این حرف را زده ، یک آدرس هم می داد که ما الان بتوانیم مستندتر 
درباره اظهار نظر ایشان صحبت کنیم... من معتقدم دولت نباید می گذاشت کار به اینجا بکشد و می توانست جلوی 

آن را بگیرد.«
ارگان دولت طی یادداشــتی در همین زمینه نوشت: »جهش قیمت ارز و قیمت های فعلی به نفع صادرکننده 
و حتی تولید کننده ای که خواهان واقعی شدن قیمت ارز بودند، نیست.این امر در نهایت منجر به بی ثباتی اقتصاد 

و فرار سرمایه خواهد شد.«
ایران در مطلب دیگری نوشت: »واقعی شدن قیمت ارز موضوع خوبی است و کشور باید به آن سمت حرکت 
می کرد اما هیچ کارشناسی شرایط فعلی را قابل قبول نمی داند و اکنون بالا رفتن قیمت ارز به ضرر تولید کننده هم 
شده است چرا که نمی تواند مواد اولیه مورد نیاز خود را خریداری کند.آنها با قیمت های گذشته محصولات خود را 
فروختند و اکنون با قیمت های بسیار بالاتری باید مواد اولیه مورد نیاز خود را خریداری کنند، بدین جهت فضای 

موجود باعث آسیب جدی آنها می شود.«

ولایتفقیهازدیدگاهعلامهطباطبایی
تصور بنده این اســت که در بین علمای معروف ـ که البته به همه آنها مدیون 
هستیم  ـاشــخاصی به جامعیت مرحوم علامه طباطبائی، بسیار کم بوده اند؛ هرچند 
همه ما ریزخوار خوان علوم شخصیت هاي برجسته اي مانند شیخ انصاری و صاحب 
جواهرهستیم، اما کسی مانند علامه طباطبائی که احاطه لازم و کافی بر همه رشته های 
علوم اسلامی داشته باشد و بتواند ارتباط آنها را به خوبي درک کرده و در ابعاد مختلف 
علمی، عملی، تربیتی، اخلاقی و دیگر جهات بر آن میراث گرانبها بیفزاید، سراغ نداریم.

شکایت پیامبر)ص( در قیامت از مهجور ماندن قرآن
 در میان ویژگی های فراوان علامه طباطبایی خدمات ایشان به قرآن بارزترین آنها 
اســت،یکی از ویژگی های پیامبر صلي الله علیه و آله که در قرآن به آن تصریح شده، 
اهتمام بسیار و حریص بودن ایشان نسبت به هدایت مردم است و حتی در قیامت که 
همه وانفسا می گویند، ایشان وا امتا می گوید؛ اما با وجود محبت فراوان ایشان نسبت 
به امتشان، آن حضرت طبق نص صریح قرآن در روز قیامت از همین امت به خاطر 
مهجورگذاشتن قرآن نزد خداوند شکایت می کند؛ این امر نشان می دهد که مهجور 
ماندن قرآن چه اندازه بر پیامبر)ص(سنگین است که حاضر است از امتی که این همه 
به آنها علاقه دارد، شکایت کند؛ آن هم در زمانی که امت نیازمند شفاعت او هستند. 
شاید بتوان از این امر چنین نتیجه گرفت که هیچ کفران نعمتي بالاتر از رها کردن 
قرآن نیست که پیامبر اکرم در چنین روزی از آنها شکایت می کند. البته هجر قرآن 
که ســبب شکایت پیغمبرمی شود، دارای مراتبی است و برخی از انسان ها در مراتب 
شدیدتري قرار دارند؛ اینها کسانی هستند که مانع استفاده دیگران از قرآن می شوند؛ 
کســانی که در اصل قرآن و یا امکان فهم قرآن تشــکیک کرده و انواع شبهات را در 

مورد قرآن تولید و ترویج می کنند.
باید از خود این سؤال را بپرسیم که آیا ما حق قرآن را ادا کرده ایم؟ آیا جزء کسانی 
که قرآن را مهجور گذاشته اند، نیستیم؟ آیا چنین نیست که گاهی در باره یک روایت 
بحث هاي فراواني مي کنیم و در کتاب هایمان بابی براي آن باز می کنیم، در حالی که 
دلالت روشــن و ســند قوی ندارد، اما به آیه ای که دلالت واضح بر مطلب دارد توجه 

نمی کنیم؟ آیا این کار مصداق هجر قرآن نیست؟
علامه طباطبایی، احیاگر قرآن در حوزه

 در بین علمایی که می شناسیم، کمتر کسی مانند علامه طباطبائی توفیق یافته 
است که قرآن را ،هم در فهم آن، هم در استناد به آیاتش و هم در عمل به احکامش 

از مهجوریت در آورد.
بسیاری از ما شاید خیلي خوب قرآن بخوانیم و یا حتی تدریس قرآن هم داشته 
باشیم، اما در عمل به گونه ای رفتار می کنیم که گویا قرآن برای عمل نازل نشده است 
و با عمل نکردن به آن هم قرار نیست اتفاقی بیفتد. اگر بخواهیم قرآن از مهجوریت 
در آید، باید در فهم و شناخت، استناد به آن، عمل کردن به آیات قرآن و سرانجام در 

دعوت دیگران برای عمل به آن، تلاش کنیم.
 علامه طباطبائی امور پیچیده اي از قبیل مسائل اجتماعی را با استفاده از قرآن 
حل کرد،امام)ره( می فرمود که قسمت اعظم فقه، مربوط به مسائل سیاسی و اجتماعی 
است؛ اما این مسائل در دوران منحوس شاهنشاهی جایی برای طرح نداشت و اگر هم 
مطرح می شد، گوش شنوایی برای شنیدن آن نبود. عمدتاً گفته مي شد باید خود امام 

زمان )عج( بیایند و امور را سامان ببخشند! 
حضرت امام)ره( از همان ســال 3۲ که در مســجد محمدیــه درس می دادند 
،اهتمام فراواني نســبت به این امر داشت که در هر فرصتی گریزی به مباحث ولایت 
فقیه و حکومت اسلامی بزند، تا اینکه با شروع نهضت زمینه اي فراهم شد که در این 
باره  کارهای علمی انجام شود، و حتی زمانی که ایشان در نجف تبعید بودند، در مسجد 
شیخ انصاری بحث حکومت اسلامی و ولایت فقیه را مطرح مي کردند و نوارهاي آن 
را به ایران هم می فرستادند تا تکثیر و منتشر شود. در واقع حضرت امام)ره( در ضمن 
مبارزاتی که می کرد، یک کار علمی و فرهنگی در زمینه حکومت اســلامی و اثبات 

ولایت فقیه را نیز آغاز کرد، تا انقلاب پیروز شد.
اثبات ولایت فقیه توسط علامه طباطبایی در سال 41

 در اوایل نهضت کسان دیگری نیز به فکر افتاده بودند که مسائل مربوط به نظام 
اسلامی را با استناد به روایات از نظر علمی و فکری حل کنند،در حالی که بسیاری 
از علما اصل ولایت فقیه را با استناد به روایاتی مانند مقبوله عمر بن حنظله و نظایر 
آن ظنی می دانستند، علامه طباطبایی در سال ۴۱، یعنی قبل از شروع نهضت امام، 
مســئله ولایت فقیه را امری بدیهی و فطری قلمداد کرده و آن را با اســتناد به آیات 

قرآن و دلایل عقلي اثبات کرده بود!
مقاله علامه طباطبایي در ســال ۴۱ با عنــوان »ولایت و زعامت« که در کتاب 
»مرجعیت و روحانیت« منتشــر شد.ایشان در این مقاله با استناد به دعوت قرآن به 
فطرت، می فرماید یکي از امور فطری که حتی کودکان نیز آن را می فهمند این است 
که مجموعه اي از انسان ها برای زندگی مشترک نیازمند مدیریت هستند و تجربه های 
تاریخی نشان داده است که هر جامعه اي که مدیریت صحیحي بر آن حاکم بوده، رو 
به عزت، پیشــرفت و پیروزی حرکت کرده، و عدم مدیریت صحیح موجب انحطاط، 

سقوط و ذلت جامعه بوده است. 
ایشان در مقاله خود این سؤال را مطرح می کند که آیا امکان دارد این مسئله فطری 
و بدیهی در اسلام مورد غفلت قرار گرفته باشد؟ پیامبر)ص(حتی زماني که براي چند 
روز به قصد جهاد یا کار دیگري از مدینه خارج می شدند، جانشینی برای خود تعیین 
می کردند، آیا چنین کسي که بر هدایت امت خود حریص بود و از سوي خدا شریعتي 
براي همه بندگان تا روز قیامت آورده، ممکن است آنها را بعد از رحلت پیامبر اکرم به 
حال خود رها کرده باشد؟ شاید در پاسخ گفته شود که آن حضرت ۱۲ امام را براي 
بعد از خود مشخص فرمودند؛ اما این پاسخ کافي نیست؛ چون ممکن است موانعی، 
از قبیل عمل نکردن مردم به تکلیف خود، سبب شود که ائمه )ع( نتوانند مستقیماً 
رهبری و اداره جامعه را به دست گیرند. در این صورت، آیا خدا، امت را رها می کند؟ 

آیا اسلام راجع به این امر بدیهی، هیچ نظری ندارد؟ 
علامه طباطبایی در مقاله خود به مسائلي از این قبیل پرداخته است که آیا فقاهت 
برای ولایت کافی است، یا اعلمیت هم لازم است؟ آیا اعلمیت در فقه کافی است یا 
در امور دیگر هم لازم است؟ ایشان در پاسخ به این سؤالات می فرماید: »فردی که در 
تقوای دینی و حســن تدبیر و اطلاع بر مصالح از همه مقدم تر است، ولایت دارد«. با 
این بیان در واقع ایشان فقاهت را کافی ندانسته، بلکه معتقد است حاکم باید در تقوا 
نیز در حد اعلا باشد و مصالح را نیز به خوبي درک کند؛ لذا کسی که در برآیند این 

شرایط از همه بالاتر است، شایسته مقام ولایت است.
ایشان در این مقاله احکام اسلام را به دو دسته تقسیم کرده اند: احکام ثابت که هرگز 
تغییر نمی کند و به تعبیر ایشان »مواد شریعت« است؛ و احکام متغیر که تابع زمان و 
مکان هستند؛ مانند وضع مالیات، امور جنگ و صلح و دیگر مسائل اجتماعی که دائماً 
در حال تغییر است و لازم است فقیه صلاحیتداري ولایت این امور را عهده دار شود.

ایشان می گوید  ما باید سه نکته را مدنظر داشته باشیم: اول اینکه مسلمین باید 
تا آخرین حد ممکن در اتحاد و اتفاق بکوشــند؛ دوم اینکه حفظ مصلحت اســلام و 
مسلمین بر همه، از فقیه و غیر فقیه واجب است؛ و نکته سوم اینکه جامعه اسلامی 
جامعه واحدی است که مرز آن، اعتقاد به خدا و شریعت اسلامی است و ما باید ببینیم 

مصالح چنین جامعه اي چگونه بهتر تأمین می شود.
مرحوم علامه طباطبایی در ســال ۴۱، قبل از اینکه نهضت اسلامی شروع شده 
باشــد و پیش از آنکه طرحی، بلکه اســمی از حکومت و نظام اسلامی مطرح شده 
باشد، چنین مقاله ای را می نویسد و جالب این است که کتاب حاوی این مقاله، کتاب 

برگزیده سال می شود.
علامه طباطبایی نه فقط اصل تفسیر قرآن را زنده کرد، بلکه راه و روش استفاده 
از قرآن برای همه نیازمندی های اجتماعی را نیز احیا کرد. ایشان در تفسیر گرانسنگ 
المیزان، ذیل آیه آخر سوره آل عمران بحث مفصلی در باره مسائل اجتماعی را مطرح 
کرده و در بخشــي از این بحث مي فرماید: »تمام شئون اسلامی، اجتماعی است؛ ما 
اصلًا در اسلام هیچ شأن فردی نداریم.« موضوع »من یتقلد ولایهًْ امر المجتمع« که 
بحث در باره ولایت بر جامعه اســلامی اســت، یکی از بحث هایی است که ایشان در 

تفسیر این آیه مطرح می کند.
 بیانات آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( 
در همایش بزرگداشت سی و ششمین سالگرد ارتحال علامه طباطبایی؛ قم؛96/9/9
زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

رئیس کل دادگستری استان تهران از 
از متهمان  صدور کیفرخواست تعدادی 

آشوب   خیابان پاسداران خبر داد.
غلامحســین اســماعیلی درباره آخرین 
وضعیــت پرونــده متهمان آشــوب خیابان 
پاسداران به تسنیم گفت: پرونده محمدثلاث 
که در حادثه خیابان پاســداران به وســیله 
اتوبوس ســه مأمور نیــروی انتظامی را زیر 
گرفته و به شهادت رســانده بود، با اعتراض 
متهم به حکم دادگاه مبنی بر قصاص نفس، 

برای رسیدگی در مرحله تجدیدنظر به دیوان 
عالی کشور ارسال شد.

اســماعیلی افزود: امیدواریم دیوان عالی 
کشور در نخستین فرصت، بتواند این پرونده 

را رسیدگی کرده و نظر خود را بدهد.
وی ادامه داد: درخصوص مابقی متهمان 
آشوب خیابان پاسداران نیز، برای تعدادی از 
آنها کیفرخواست صادر و پرونده ها به دادگاه 
ارسال شده اما بعید می دانم منتهی به صدور 

رأی شده باشد.

پرونده محمدثلاث به دیوان عالی کشور ارسال شد

صدور کیفرخواست تعدادی از متهمان 
آشوب  خیابان پاسداران

کم آبی، سبب شد تا جلسه دیروز مجلس با 
حضور دو وزیر جهادکشاورزی و نیرو به صورت 
غیرعلنی برگزار شود و در این جلسه تصمیمات 
مهمی برای مقابله با این مشکلات آب اتخاذ شد. 
نشست غیرعلنی دیروز مجلس به بررسی معضل 
کم آبی در کشور اختصاص داشت. در این جلسه »محمود 
حجتی« وزیر جهاد کشاورزی و »رضا اردکانیان« وزیر 
نیرو گزارشات و برنامه های خود را برای مقابله با کم آبی 

در سال جاری ارائه کردند.
علی لاریجانی رئیس  مجلس در آغاز نشست علنی 
دیروز درباره نشست غیرعلنی پیش از آن گفت: از ساعت 
8 صبح جلسه بسیار مهمی در مورد مشکلات آب در 
کشور به صورت غیرعلنی داشتیم که حدود ۲ ساعت 
و نیم به طول کشــید؛ این جلسه با حضور وزیر نیرو و 

وزیر کشاورزی و همکارانشان برگزار شد.
وی ادامه داد: این جلسه نشان داد با توجه به گرم 
شدن هوا و کاهش باران باید تصمیمات مهمی درباره 
استفاده بهینه از آب در بخش های کشاورزی و صنعتی 
گرفته شود ضمن آنکه باید ساماندهی روشن تری در 

این زمینه داشته باشیم.
رئیس  مجلس شــورای اسلامی گفت: با توجه به 
این مســئله کارگروهی نیز در دولت تشــکیل شده و 
کمیسیون های مربوطه در مجلس مستمرا در جریان 
پیشــرفت کارها قرار بگیرند تا ان شاءالله در آینده این 
مسئله برای کشاورزان و عموم مردم مشکلی ایجاد نکند.

تشریح جلسه غیرعلنی
بهروز نعمتی سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در حاشیه نشست غیرعلنی دیروز با حضور در 
جمع خبرنگاران توضیحاتی درباره این نشست ارائه داد. 
وی با  اشاره به گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره 
بحران کم آبی در کشور گفت: در این گزارش وضعیت 
۲۰ساله اخیر جمع بندی شده و به نمایندگان ارائه شد.

نعمتی اظهار داشت: مقرر شد که مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی در کنار کمیته ای که در دولت 
جهت رسیدگی به مشکل کم آبی تشکیل خواهد شد، 
قرار گیرد؛ به علاوه، دو کمیســیون کشاورزی و انرژی 

مجلس نیز کمیته مذکور را کمک خواهند کرد.
وی با طرح این احتمال که معاون اول رئیس جمهور 
در رأس کمیته مزبور قرار خواهد گرفت بیان داشــت: 
مقرر شد که کمیته تشکیل شده، موضوع تهیه آمایش 
آب را در دســتورکار قرار دهد، چرا که ما هیچ تفاوتی 
میان مناطق پربارش و کم بارش در این زمینه نمی بینیم، 

بنابراین قرار شد آمایشی صورت گرفته و همچنین مقرر 
گردید با رفع این مشــکل دغدغه کشاورزان نیز مورد 

توجه قرار گیرد.
صنایع جدید در مناطق پرآب

نعمتی ضمن تاکید بــر عزم جدی مجلس برای 
رفع دغدغه کشاورزان در مسائل مربوط به آب، گفت: 
وزارت جهاد کشــاورزی و نیرو مکلف شدند دغدغه و 
مشکلات بخش کشــاورزی را در این موضوع برطرف 
کنند. همچنین در بخش صنعت نیز مقرر شد تمهیدات 
لازم برای صنایع »آب بر« در نظر گرفته شود و اگر قرار 
است صنایع جدیدی ایجاد شود باید در مناطق پرآب 

پیگیری های لازم در این خصوص صورت گیرد.
وی با  اشــاره به اهمیت موضوع آب شرب تصریح 
کرد: این کمیته وظیفه دارد وضعیت آب شرب کشور را 
تنظیم کرده البته در کنار این موضوع بحث بهینه سازی 
و فرهنگ ســازی نیز اهمیت بسزایی دارد. هر چند که 
مســئله ای به نام ســهمیه بندی در موضوع آب وجود 
نداشته و در بحث ســاماندهی قرار شد اقدامات لازم 

توسط این کمیته انجام شود.
نعمتی با بیان اینکه در مناطق پرآب مشــکلات 
مشــابه مناطق کم آب و فلاتی وجود دارد، گفت: هیچ 
آمار و رقمی درخصوص میزان شهرهای کم آب کشور 
در جلسه امروز مطرح نشد. همچنین مسئله بهره برداری 
بهینه از منابع آبی نیز موضوع بسیار مهمی است زیرا 
مدیریت لازم در بحث تنظیم و توزیع آب در کشور وجود 
ندارد بنابراین این موضوع به طور حتم در دستور کمیته 
قرار گرفته است از سوی دیگر وزارت جهاد کشاورزی و 
کمیته مورد نظر موظف هستند در بحث آبخیزداری با 
توجه به اعتبارات در نظر گرفته شده در بودجه و برنامه 

ششم توسعه اقدامات لازم را انجام دهند.
گله از کمیته  عالی آب و انرژی 

وی با  اشاره به اینکه کمیسیون انرژی و کشاورزی 
باید به صورت فعال در جلسات مورد نظر با مسئولان 
کمیته حضور پیدا کنند، افزود: گله مندی هایی وجود 
داشت مبنی بر اینکه جلسات کمیته عالی آب و کمیته 
عالی انرژی به میزان کافی برگزار نمی شود. همچنین 
در بحث فرهنگ سازی و مصرف بهینه آب نیز مسئولان 
باید تدابیر لازم را انجام داده و مردم نیز باید به دولت 
در این زمینه کمک کنند تا بتوان مشکلات مورد نظر 

را حل کرد.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس با تأکید بر اینکه 
تمام اقدامات گفته شده در حل مشکل آب در کمیته 

مورد نظر دولت پیگیری می شود، گفت: ضعف مدیریت 
و چندگانگی تصمیمات مدیریتی مشکلاتی را به وجود 
آورده که باید به آن توجه کرد اما اگر اقدامات لازم انجام 
شود می توان با برنامه ریزی منسجم مشکلات را حل کرد 
ضمن اینکه بحث سرمایه گذاری برای آب شیرین کن و 
استفاده از تکنولوژی های نوین نیز در این جلسه مطرح 
شد البته درخصوص دیپلماسی آب نیز نمایندگان در 
کمیته آب کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلــس مواردی را مطرح کردند اما قرار شــد تمامی 

موارد را به صورت واحد مورد نظر قرار داد.
بی میلی به شفافیت

حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده محلات با 
اســتناد به اصل 5۲ قانون اساسی طی اخطاری گفت: 
طبق این اصل، بودجه کشور سالانه است اما ما اکنون 
بودجه سال ۹6 را اصلاح کردیم و بسیاری از تبصره های 
آن حذف شــد. وی افزود: اجرایی نشــدن یکسری از 
تبصره ها در بودجه ســال ۹6 سبب شده مجلس برای 
آنکه دیوان محاسبات آقایان را مورد سؤال قرار ندهد، 
اکنون دست به چنین اقدامی بزند در حالی که بررسی 
بودجه سال ۹6 به معنای جمع کردن آب بر زمین ریخته 
است. بسیاری از قوانین تصویب شده اجرایی نمی شود 
و در نهایت با اصلاح در مجلس به نوعی »ماست مالی« 
می شــوند و این روش، روش مجلس برای حمایت از 

دولت شده است.
وی با یادآوری اینکه ماده ۲۹ قانون برنامه ششم 
توسعه پس از گذشت یک سال از تصویب آن همچنان 
اجرایی نشده است، گفت: طبق این ماده قرار بود دریافتی 
مدیران در یک سامانه ثبت شود اما متأسفانه هنوز این 

کار انجام نشده است.
بنابر این گزارش علی مطهری که ریاست مجلس 
را برعهده داشــت در پاســخ به تذکرات این نماینده 
گفت: درباره قسمت اول تذکرات شما قبلًا توضیحات 
لازم ارائه شــده است اما درباره طرح دو فوریتی اعاده 
اموال نامشروع برخی از مسئولان باید گفت این طرح 
در نوبت بررسی قرار دارد و طرح های دوفوریتی نیز در 

نوبت قرار می گیرند.
مشکل کم آبی اصفهان

حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی نماینده 
مردم فلاورجان در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با  اشاره 
به نشست غیرعلنی مجلس، گفت:  در این نشست رضا 
اردکانیان وزیر نیرو با ارائه آماری از میزان بارندگی در 
کشــور، گفت که بیش از نیمی از استان های کشور با 

مشکل کم آبی مواجه هستند.
وی افزود: وزیر نیرو همچنین عنوان کرد که حدود 
۱3 استان به طور جدی با مشکل کم آبی مواجه هستند 
که در این میان استان اصفهان از همه استان ها شرایط 
سخت تری دارد و ما برای تامین آب شرب این استان 

با مشکل مواجه هستیم.
نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: همچنین در این جلسه محمود حجتی 
وزیر جهاد کشــاورزی با ارائه برنامه های این وزارتخانه 
در ارتباط با بحث آبیاری نوین عنوان کرد که 6 میلیون 
هکتار از زمین های کشــاورزی کشور قابلیت آبیاری 
نوین را دارند که تاکنون بخشی از آنها انجام شده است.

اتاق های فکر مسموم!
همایون یوســفی نماینده مردم اهــواز در نطق 
میان دستور خود اظهار داشت:  امروز مردم ولایتمدار و 
شجاع خوزستان میزبان شهید مدافع حرم شهید عمار 
هستند که عمارگونه در راه دفاع از امام و امت به شهادت 
رسید، در همین لحظه مردم شریف خوزستان در حال 

تشییع پیکر پاک ایشان هستند.
وی با انتقاد از عملکرد دولت در استان خوزستان، 
تأکید کرد: شــرایط فوق درخصوص خوزستان توجه 
بیشتر دولت و مسئولان استان را می طلبد که متأسفانه 
شاهد مدیریت روزمره و بدون راهبرد در استان و نگاه 
دلســوزانه ولی بدون برنامه در دولت نسبت به استان 

خوزستان هستیم.
یوسفی افزود: امروزه در استان خوزستان اتاق های 
فکر مسموم  در پی دامن زدن به اختلاف های قومی، 
تعطیلی کارخانجات و ایجاد نارضایتی اجتماعی در بین 
مردم استان خوزستان هستند که اتفاقاً این اتاق های 

فکر فاسد بیش ترین اثر را بر تصمیمات استان دارند.
وی ادامــه داد: خوشــبختانه با هوشــیاری اقوام 
ولایتمدار خوزستان و اقدامات عالمانه نماینده ولی فقیه 
در اســتان خوزستان، روحانیت و نهادهای حاکمیتی 

شاهد در نطفه خفه شدن اقدامات فوق هستیم.
این نماینده مجلس تأکید کرد: وزیر کشــور بنده 
به عنوان نماینده مردم ایران و خوزستان لازم می دانم 
از این تریبون مقــدس اعلام کنم که به دنبال بهبود 
وضع فعلی استان خوزستان باشید و لایه های قدرت، 
ثروت، شبکه های واسطه گری و اتاق های فکر مسموم 
را شناسایی و نسبت به جمع آوری آن اقدام و مدیریت 
محفلــی و بدون راهبرد و ضعیف درون اســتان را به 

مدیریت مقتدر و با برنامه تبدیل کنید.

كم آبی جلسه مجلس را 
غیرعلنی كرد

استاد برجسته درس خارج حوزه خواستار 
برخورد قاطع با ایجادکنندگان آشوب در بازار 
ارز شــد و گفت: چند نفر از مهره های اصلی 
دلالان ارزی که سعی دارند کشور را به آشوب 
بکشند باید به عنوان مفسد فی الارض محاکمه 

شوند.
ایــن مرجع تقلیــد در درس خــارج خود که 
در مســجد اعظم قم برگــزار شــد، در واکنش به 
نابســامانی های اخیر بــازار ارز و وضعیت اقتصادی، 
گفت: حوادثی که در این چند روز درباره مسئله ارز 
و مسائل اقتصادی واقع شد و به صورت غیر منتظره 
هر ســاعت تغییر و ترقی پیدا کرد نشان داد، توطئه 

جدیدی در کار است.
وی افزود: نمی شــود به حسب موازین اقتصادی 
ساعت به ساعت ارز ممکلت ترقی کند و حتما دستی 
پشت آن وجود دارد، منافقان داخلی با کمک اربابان 
خارجی دست به دست هم دادند که کشور را به آشوب 

بکشند و اقتصاد مملکت را فلج کنند.
استاد برجســته درس خارج حوزه علمیه قم با 
بیان اینکه در این شرایط باید با قاطعیت با مفسدان 
اقتصادی برخورد کرد، اظهار داشت: بدون قاطعیت 
در این شرایط خاص مشکلی حل نمی شود اگر پیش 

دستی نکنیم، بعدا باید هزینه زیادی بپردازیم. 
به گزارش رسا، آیت الله مکارم شیرازی ادامه داد: 
یکی از برنامه های قاطعیت این است که چند نفر از 
مهره های اصلی دلالان ارزی که سعی دارند کشور را به 
آشوب بکشند به عنوان مفسد فی الارض محاکمه و با 
رعایت موازین اسلامی اعدام شوند تا بقیه حساب خود 
را بدانند و توجه داشته باشند که مسئله جدی است.
این مرجع تقلید بــا تأکید بر اینکه باید دادگاه 
ویژه ای برای این موضوع تشکیل شود، بیان داشت: 
این دادگاه ویژه باید به سرعت به حساب آنها برسند نه 
اینکه مانند داستان مفسدان اقتصادی که برای نهایی 
کردن حکم یکی از آنها چند ســال طول بکشد، این 
گونه نمی توان کشور را اداره کرد بلکه باید قاطع بود.

وی گفت: فروختن ارز به افراد عادی که پول خود 
را از بانک ها بیرون می کشند، دلار می خرند و ذخیره 
می کنند چه معنا دارد؟ ارز باید به کســانی فروخته 
شود که فعالیت اقتصادی دارند نه اینکه پول ها را از 
بانــک و گردش اقتصادی خــارج کنند و ارز بخرند. 
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم با انتقاد 
از عملکــرد تیم اقتصادی دولت، خاطرنشــان کرد: 
دولــت باید ضرب الاجلی بــرای تیم اقتصادی خود 
تعیین و اشتباهات خود را اصلاح کند، ما نمی گوییم 
دولت تضعیف شود بلکه در این شرایط تقویت شود 

اما باید اشتباهات خود را اصلاح کند.
آیت الله مکارم شیرازی افزود: اگر تیم اقتصادی 
در این ضرب الاجل مشــکلات را حل کردند بمانند 
و اگــر حل نکردند دولــت باید عذر آنها را بخواهد و 
گروه دیگری که آگاه بیشتری دارند، قوی تر هستند و 
قاطعیت بهتر دارند به جای آنها قرار دهد. این مرجع 
تقلید تأکید کرد: یقینا اگر نســبت به همین نرخی 
کــه تعیین کردند، قاطعیت به خرج دهند همه چیز 
قابل کنترل می شود، باید توجه داشت که امروز بازی 
دلار مطرح اســت و فردا بازی برجام مطرح خواهد 
شد و اگر قاطعیت نباشد ما برای اداره کشور مشکل 

خواهیم داشت.
وی افزود: وقتی رهبر انقلاب امســال را ســال 
حمایت از کالای ایرانی اعــلام می کنند، نباید تنها 
بــه خرید اجناس ایرانی در ادارات اکتفا شــود بلکه 
با قاطعیت باید جلــوی ورود اجناس خارجی دارای 
مشــابه داخلی گرفته شــود، امیدواریم خداوند این 
کشور و نظام را از شر اشرار داخل و خارج حفظ کند. 
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم در بخش 
دیگری از سخنان خود ابراز داشت: یکی از دانشمندان 
می گوید انسان برای سالم ماندن باید معتقد به مذهب 
باشد و برای سلامتی انسان اعتقاد قوی مذهبی مؤثر 
اســت، عقیده به خدا نه تنها برای قیامت نیاز است 
بلکه برای زندگی خوب و ســالم در دنیا نیز باید این 

اعتقاد وجود داشته باشد.

آیت الله مکارم شیرازی:

دولت برای تیم اقتصادی خود 
جهت اصلاح اشتباهات ضرب الاجل تعیین كند

استاد برجسته درس خارج حوزه با اشاره به 
حمله اخیر رژیم صهیونیستی و شهادت چند 
تن از مدافعان حرم، گفت: حرکت صهیونیست ها 
نباید بی پاسخ بماند بلکه جمهوری اسلامی ایران 
باید آنها را گوشمالی داده و پاسخی محکم به 

آنها بدهد.
این مرجع تقلید در درس خارج خود که در مسجد 
اعظم قم برگزار شــد، با اشاره به حمله موشکی رژیم 
صهیونیســتی به پایگاه نظامی سوریه و شهادت چند 
تن از مدافعان حرم، خواســتار عدم سکوت و برخورد 

قاطع با این رژیم غاصب شد.
وی افزود: رژیم صهیونیستی به اندازه ای گستاخ 
شــده که به خود جرأت می دهد با حمله موشــکی 
سبب شهادت ایرانی ها شود، نمی توانیم در این مسئله 
ساکت و بی تفاوت باشیم. استاد برجسته درس خارج 
حوزه علمیه قم با بیان اینکه مردم انقلاب کردند که 
در برابر صهیونیست ها و استکبار مقاومت کنیم، اظهار 
داشــت: باید در برابر دشمنان مقاوم بوده و استقامت 
داشته باشیم، سکوت سبب جری تر شدن آنها می شود 

و جرأت بیشتری برای تعرض پیدا می کنند.

آیــت الله نوری همدانی ادامــه داد: نباید در برابر 
این موضوع سکوت کنیم، حوزه ها نیز نباید بی تفاوت 
باشد، بر اساس روایات همانگونه که پیامبران در برابر 
دشمنان مقاومت داشتند، فقها نیز مانند آنها باید اهل 
جهاد باشند و فعالیت کنند. به گزارش رسا، این مرجع 
تقلید ابراز داشت: زمانی در محضر امام مطرح شد که 
حضرت عیسی)ع( بسیار مهربان بود و جهاد نداشت و 
تنها نصیحت می کرد، امام فرمودند اگر اینگونه باشد 
حضرت عیسی)ع( واعظ بودند نه اینکه پیامبر باشند 

چرا که نمی شود پیامبران جهاد نداشته باشند.
وی گفت: همه پیامبران در برابر دشمنان استقامت 
کردند، فقها و علما نیز هیچگاه نباید ضعیف شوند بلکه 
باید به اســتقامت خود در برابر کفار و دشمنان ادامه 
دهند؛ مشــی علما این بوده که استقامت می کردند؛ 
بنابراین نمی توان ســکوت کرد و باید فکری شود که 

چگونه باید این گستاخی پاسخ داده شود.
اســتاد برجســته درس خارج حوزه علمیه قم 
خاطرنشان کرد: حرکت صهیونیست ها نباید بی پاسخ 
بماند بلکه جمهوری اسلامی ایران باید آنها را گوشمالی 

داده و پاسخی محکم به آنها بدهد.

آیت الله نوری همدانی:

ایران به گستاخی رژیم صهیونیستی
 پاسخ قاطع دهد 

روابط عمومی شورای نگهبان درباره شبهه  
مخالفت این شورا با طرح های ضد فساد تصریح 
کرد که این شــورا آمادگی خود را برای تحقق 
عدالت و مبارزه با مفاسد اقتصادی در چارچوب 

موازین اسلامی و قانون اساسی اعلام می دارد.
در پی انتشــار اخباری مبنی بر رویکرد شورای 
نگهبان راجع به طرح های ضد فسادی، روابط عمومی 
این شورا اطلاعیه ای صادر کرد. بنابر این گزارش، اداره 
کل روابط عمومی شورای نگهبان درباره شبهه مطرح 
 شــده در مورد عملکرد این شــورا راجع به طرح های 

ضد فسادی، توضیحاتی به این شرح ارائه کرد:
اخیراً در رســانه ها راجع به یک طرح احتمالی، 
مســائلی از ســوی برخی نمایندگان محترم مجلس 
شــورای اسلامی مطرح شــده است. متعاقب آن و به 
نقل از یکی از نمایندگان از مخالفت شورای نگهبان با 

طرح های ضد فسادی که در مجلس تصویب می شود 
خبر داده شــده که نشان از بی اطلاعی این نماینده از 

روند بررسی مصوبات در این شورا می باشد.
درخصوص این خبر توجه به چند نکته ضروری 
است: شورای نگهبان به عنوان نهاد پاسدار قانون اساسی 
و موازین شرع به حکم قانون اساسی »مبارزه با کلیه  
مظاهر فســاد« )بند ۱ اصل سوم( را وظیفه  حکومت 
دانســته و مصوباتی که در راستای این هدف مقدس 
تصویب شــوند را به شرط عدم مغایرت با سایر اصول 
قانون اساســی و موازین شــرع، مورد تأیید قرار داده 
است و پس از این نیز انشاءالله همین گونه خواهد بود.

دیگر آنکه، ملاک و معیار شورای نگهبان در بررسی 
مصوبات مجلس شورای اسلامی قانون اساسی و موازین 
شرع است، لذا در صورتی که مصوبات مجلس را مغایر 
اصول قانون اساسی و یا موازین شرع تشخیص ندهد، 

عدم مغایرت مصوبه را اعلام کرده و مصوبه تبدیل به 
قانون می شود.

شورای نگهبان با توجه به صلاحیت های قانونی 
خود صرفاً بعد از تصویب مصوبه در مجلس شــورای 
اســلامی درخصوص آن اعلام نظر می نماید و پیش از 
تصویب مجلس درخصوص هیچ مصوبه ای اظهارنظر 

نمی کند.
همچنیــن به موجــب اصل ۴۹ قانون اساســی 
»دولت موظف اســت ثروت های ناشی از ربا، غصب، 
رشوه، اختلاس، سرقت ، قمار ، سوءاستفاده از موقوفات ، 
سوءاســتفاده از مقاطعه کاری هــا و معاملات دولتی ، 
فــروش زمین های موات و مباحات اصلی ، دایر کردن 
اماکن فساد و ســایر موارد غیر مشروع را گرفته و به 
صاحب حق رد کنــد و در صورت معلوم نبودن او به 
بیت المال بدهد. این حکم باید با رسیدگی و تحقیق و 

ثبوت شرعی به وسیله دولت اجرا شود.« بر این اساس 
مجلس می تواند با لحاظ این اصل و سایر اصول قانون 
اساسی اقدام به تصویب قانون نماید و در صورتی که 
مصوبه مجلس مغایر قانون اساسی و موازین شرع نباشد 

با ایراد شورای نگهبان مواجه نخواهد شد.
در پایــان توجه به این  نکته ضروری اســت که 
نهاد شورای نگهبان در راستای پاسداری از ارزش  ها 
و آرمان های انقلاب اســلامی ایران و قانون اساسی 
جمهوری اســلامی به  ویژه نیل بــه عدالت در همه   
حوزه ها و مبارزه با مفاســد اقتصــادی، اجتماعی، 
سیاسی و فرهنگی، آمادگی خود را برای تحقق این 
اهداف عالیه در چارچوب موازین اســلامی و قانون 
اساســی اعلام می دارد و از تصویب هر مصوبه ای در 
این راســتا در حیطه  صلاحیت های مجلس شورای 

اسلامی استقبال می کند.

اطلاعیه شورای نگهبان درباره یک شبهه 

معیار شورای نگهبان در بررسی مصوبات مجلس 
قانون اساسی و موازین شرع است

از اعضای کمیسیون  دبیر شورای نگهبان 
اقتصادی مجلس خواســت تا بعد نظارتی را 
تقویــت کنند و در ادامه تاکیــد کرد که اگر 
نظارت بهتری صورت می گرفت ممکن بود برخی 

معضلات به وقوع نپیوندد. 
آیــت الله جنتــی در دیدار اعضای کمیســیون 
اقتصادی مجلس بــا تبریک حلول ماه رجب، میلاد 
حضرت علی)ع(، مبعث پیامبر گرامی اســلام )ص( 
و سال جدید گفت: متأســفانه به لحاظ اقتصادی و 
مســائل مالی آغاز خوبی در ســال جدید نداشتیم. 
مشکلات مالی و بانکی خیلی جدی و اساسی است؛ 
این مشــکلات هم در بعُد قانون وجود دارد و هم در 
بعُد اجرا که متأسفانه مشکلات در بعُد اجرایی خیلی 
بیشتر از بعُد قانونی آن است. دبیر شورای نگهبان با 
انتقاد از کم رنگ بودن نظارت مجلس بر مسائل اجرایی 
و عملکرد دولت، افزود: متأسفانه برخی افراد در بین 
مسئولین اجرایی هستند که خیلی احساس مسئولیت 
نمی کنند و بیشتر از آنکه به فکر مردم باشند به فکر 
خودشان هستند. مجلس باید در این امور ورود کند 
و نظارت جدی داشته باشد. متأسفانه نظارت مجلس 
به اندازه  کافی نبوده است. آیت الله جنتی با اشاره به 
مشکلاتی که برخی مؤسسات مالی اعتباری برای مردم 
ایجاد کرده اند، گفت: وضعیتِ انفجاری فعلی که این 
مؤسســات ایجاد کرده اند، از ابتدا که اینگونه نبوده 
اســت؛ اگر از همان سال های ابتدایی، نظارت جدی 
و دائم صورت می گرفت کار به اینجا کشیده نمی شد.

آیت الله جنتی با  اشــاره به چهلمین ســالگرد 
پیروزی انقلاب اســلامی گفت: دشمن به امسال که 

چهلمین سال پیروزی انقلاب است حساسیت دارد 
و به کمک برخی در داخل به شدت در حال فعالیت 
است تا نشــان دهد انقلاب پایان یافته است. وی با 
بیان اینکه تبیین خدمات بی شــمار نظام جمهوری 
اسلامی و آگاهی سازی در این زمینه موجبات خنثی 
شدن دسیسه دشمن را فراهم می کند، گفت: با وجود 
همه  مشــکلات، کار های زیادی در طول ۴۰ ســال 
انجام شده است و کار های انجام شده بسیار بیشتر از 
کار های انجام نشده است. دبیر شورای نگهبان افزود: 
باید تبیین شود که چه رشدی در زمینه های علمی، 
فرهنگی، خدمات عمومی، پزشکی و... داشته ایم. باید 
معلوم گردد در سال 5۷ کجا بودیم و الان کجا هستیم. 

متأسفانه بعضی از جوانان از این امور اطلاع ندارند.
وی با  اشــاره به فرمایش مقــام معظم رهبری 
مبنی بر انقلابی عمل کردن مســئولان، افزود: من 
جداً خواهش می کنم روحیه  انقلابی داشته باشید و 
از آسایش و استراحتتان کم کنید و بیشتر در خدمت 
مردم باشید. الحمدلله کمیسیون اقتصادی، کمیسیون 

فعالی است و می توان به آن امید داشت.
آیت الله جنتی در پایان با  اشاره به نامگذاری سال 
جدید به نام حمایت از کالای ایرانی از ســوی مقام 
معظم رهبری گفت: من از شما به عنوان نمایندگان 
ملت درخواســت می کنم حمایــت از کالای ایرانی 
را جــدی بگیرید و از دولت و دســتگاه های اجرایی 
بخواهید که از کالای خارجی که دارای مشابه داخلی 
است اســتفاده نکرده و پرهیز کنند چرا که در غیر 
 این صورت این کار خلاف شرع، ملیت و خلاف منافع 

مردم است.

در دیدار اعضای کمیسیون اقتصادی مطرح شد

انتقاد آیت الله جنتی
 از كم رنگ بودن بعُد نظارتی مجلس بر عملکرد مسئولان


